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»ایرانم«؛ تور کنسرت  علیرضا قربانی در 1404

تور کنســرت  جدید علیرضا قربانــی با عنوان »ایرانــم« از بهار ۱۴۰۴ در 
شهرهای مختلف کشور آغاز می شود.

به گزارش ایرنا، تور کنسرت  جدید علیرضا قربانی خواننده موسیقی ایرانی 
با عنوان »ایرانم« از بهار ۱۴۰۴ آغاز و برای امکان پوشــش تعداد بیشــتری از 
مخاطبان و علاقه مندان، در شهرهای تهران، شیراز، اصفهان، نیشابور، کرمان، 

تبریز و جنوب ایران برگزار می شود.
در این تورکنســرت ، قطعه های جدید که با همراهی آهنگسازهای مختلف 

خلق شده اند با فضا و سازه ای متفاوت از کنسرت های قبلی اجرا می شوند.
تورکنسرت »ایرانم«، به منظور توسعه گردشگری فرهنگی در سطح کشور، 
ایجاد توازن اقتصادی، فراهم کردن کیفیت استاندارد و یکسانِ اجرای موسیقی 

در شهرهای مختلف و تمرکززدایی از تهران برگزار می شود.
آخرین اجرای قربانی در تهران در تورکنســرت قبلی، اســفندماه ۱۴۰۲ با 
استقبال چشــمگیر مخاطبان همراه بوده است. در این فاصله تولید و تنظیم 
قطعات جدید در دســتور کار گروه تهیه و تولید این خواننده بوده است که به 
زودی منتشر خواهند شد.  قربانی تیرماه امسال نخستین کنسرت موسیقی را 
به مدیریت هنری حسام ناصری و تهیه کنندگی محسن خباز در میراث جهانی 
تخت جمشــید برگزار کرد. تورکنســرت »ایرانم« نیز به تهیه کنندگی خباز و 

توسط موسسه فرهنگی هنری شهر آفتاب و آهنگ اشتیاق برگزار می شود.

دف نوازان، »سماع ضربی ها«ی هوشنگ کامکار را 
اجرا می کنند

کنسرت گروه موسیقی »دف نوازان آرین رضایی«، ۲۸ دی ماه در دو سانس 
در تالار رودکی برگزار می شود.

به گزارش ایسنا، این گروه از ۳۹ نفر نوازنده  سازهای کوبه ای و دف تشکیل 
شده است و قرار است در کنسرت پیش رو قطعه »سماع ضربی ها« اثر هوشنگ 
کامکار، همچنین قطعاتی به آهنگسازی آرین رضایی را اجرا کنند. آرین رضایی 
مدرس موسیقی و نوازنده سازهای دف و درام است. از همکاری های او می توان 
به دف نوازی با ارکستر کوبان، ارکستر صدا و سیما، ارکستر تخت جمشید، گروه 
دف و نی بیژن کامکار، ارکستر مان، تور کنسرت های چرا رفتی و ... اشاره کرد. 
کنسرت گروه دف نوازان آرین رضایی روز جمعه بیست و هشتم دی ماه در دو 

سانس ۱۵:۳۰ و ۲۰:۰۰ در تالار رودکی برگزار می شود.

تعطیلی تئاتر و سینما 
در سالروز وفات حضرت زینب )س(

همزمان با سالروز شــهادت حضرت زینب)س(، سالن های نمایش از زمان 
اذان مغرب روز چهارشــنبه ۲۶ دی تا اذان مغرب روز پنجشــنبه ۲٧ دی ماه، 

نمایش های سراسر کشور به صحنه نخواهندرفت.
در این باره زمانی، تنها نمایش های مناســبتی و مذهبی، با حفظ مقررات 
شــورای ارزشیابی و نظارت و قوانین ســالن محل اجرا، روی صحنه می روند. 
اجرای نمایش ها بعد از اذان مغرب روز پنج شــنبه ۲٧ دی ماه، از ســر گرفته 

خواهدشد.
ســینماهای سراسر کشور در روز پنجشنبه ۲٧ دی ماه به مناسبت شهادت 
حضرت زینب)س( تا ســاعت ۱٧ عصر تعطیل هســتند. بر این اساس تمامی 

سینماها از ساعت ۱٧ امروز، پنجشنبه اکران فیلم ها را از سر می گیرند.

جایگزین کلمه پُست معرفی شد
فرهنگستان زبان و ادب فارسی، واژه فارسی »فرستِه« را معادل واژه فرنگی 

»پسٌت« تصویب کرد.
به گزارش خبرآنلاین، نسرین پرویزی، معاون واژه گزینی فرهنگستان زبان و 
ادب فارسی در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری صداوسیما با بیان اینکه » پسُت 
گذاشتن » از پرکاربردترین اصطلاحات حوزه فضای مجازی است، گفت: آنچه 
شما ارسال می کنید، شبیه یک بسته پستی است که هدف آن، رساندن محتوا 

یا پیام به دیگران برای مشاهده، مطالعه یا دریافت است.
نســرین پرویزی گفت: این فرایند به نوعی شبیه انتقال مفاهیمی است که 
در گذشــته نیز با ابزارهای مختلف انجام می شد، اما امروزه با توسعه فناوری و 

ابزارهای ارتباطی، این انتقال سریع تر و گسترده تر شده است.

موسیقی

ویژه

واژه

پاسخ آکادمی به احتمال لغو مراسم اسکار

آکادمی علوم و هنرهای سینمایی به گمانه زنی برخی از رسانه ها درباره لغو 
کلی مراســم اسکار ۲۰۲۵ در سایه آتش سوزی های لس آنجلس واکنش نشان 

داد.
آکادمی علوم و هنرهای ســینمایی به گمانه زنی برخی از رســانه ها درباره 
لغو کلی مراســم اسکار ۲۰۲۵ در سایه آتش ســوزی های لس آنجلس واکنش 
نشــان داد. به گزارش ایســنا، روزنامه بریتانیایی »The Sun« به تازگی در 
مطلبی که در وب ســایت خود منتشــر کرده، مدعی شده که آکادمی در حال 
مشورت با کمیته ای از بازیگران و فعالان طراز اول هالیوودی درباره ادامه یا عدم 
برگزاری مراســم اسکار ۲۰۲۵ است. در ادامه این مقاله ادعا شده است که یک 
استراتژی پنهان برای لغو جوایز مراسم در نظر گرفته شده و توضیح داده است: 
»مراسم جوایز اســکار در آستانه لغو شدن است و برای نخستین بار در تاریخ 
۹۶ ساله اش... کمیته های رســمی جوایز اسکار به رهبری ستارگانی از جمله 
تام هنکس، اما استون، مریل اســتریپ و استیون اسپیلبرگ هر روز وضعیت 
را زیر نظر دارند.«  هالیوود ریپورتر با شخصیت های ارشد آکادمی و همچنین 
افراد نزدیک به برخی از ستاره های فوق الذکر صحبت کرده و می تواند قاطعانه 
گزارش دهد که چنین طرحی در حال بررسی نیست و چنین کمیته مشورتی 
وجود ندارد. تنها نهادی که در حال حاضر بررسی می کند که آکادمی چگونه 
باید ادامه دهد، هیئت مدیره ۵۵ نفره این ســازمان اســت که در حال حاضر 
هیچ یک از افراد فهرســت شده توســط روزنامه »The Sun« را شامل نمی 
شــود و آخرین تصمیم اعلام شده این است که تاریخ مراسم اسکار که اکنون 
۴٧ روز به برگزاری آن مانده، تغییر نخواهد کرد. هر تغییری در مراســم اسکار 
مستلزم مشورت قابل توجه بین آکادمی و شریک قدیمی پخش آن یعنی شبکه 
»ABC« اســت.  مراسم اســکار، که معمولاً حدود ۱۰۰۰ نفر از مردم محلی 
برای آن به کار گرفته می شوند، هرگز »لغو« نشده است و حتی در تاریک ترین 
روزهای کووید، کمی به تعویق افتاد و سپس برگزار شد و در مقطع کنونی نیز 

تصمیمی برای لغو مراسم اسکار در تاریخ دوم مارس وجود ندارد.

اسکار

ستاره پسیانی و آناهیتا افشار با »آنتیک« 
به فجر می آیند

با مشخص شدن زمان نمایش فیلم سینمایی »آنتیک« 
در سینمای  رسانه جشــنواره فیلم فجر، تصویر دو بازیگر 

دیگر آن منتشر شد.
به گزارش برنا، هم زمان با آماده سازی کمدی سینمایی 
»آنتیک« برای نخستین نمایش این اثر در جشنواره فیلم 
فجر، تصویر ستاره پسیانی و آناهیتا افشار به عنوان بازیگران 
اصلی زن این فیلم سینمایی منتشر شد. کمدی »آنتیک« 
با ســوژه ای متفاوت و بحث برانگیز از دل تاریخ معاصر را 
هادی نائیجی کارگردانی و محمــود بابایی تهیه کنندگی 
کرده  است.  پیش از این، از گروه بازیگران این فیلم پرچهره، 
نام پژمان جمشیدی و بیژن بنفشه خواه به عنوان زوج اصلی 
»آنتیک« رسانه ای شده   بود. کمدی سینمایی »آنتیک« در 
دومین روز جشنواره، شنبه ۱۳ بهمن ماه سانس چهارم در 

سینمای اهالی رسانه در برج میلاد به نمایش درمی آید.

»شایسته سالاری« از بین رفته است

»مهوش وقاری« بازیگر شناخته شده سینما و تلویزیون 
با بیان این مطلب که دلم نمی خواهد وارد مسائل سیاسی 
شــوم، اما انگار ســینما هم مثل سیاست کشورمان شده 
است، گفت: اگر گروهی نمی توانند اوضاع را درست کنند، 
چرا مدام تکرار می شــوند؟ سیاســت گذاران سینما، چه 
در خانه سینما و چه در ســازمان سینمایی، وقتی موفق 
نبوده اند، چرا تغییــری در روش خود نمی دهند و همان 

مسیر قبلی را ادامه می دهند؟
»مهوش وقاری« بازیگر پیشکسوت سینما و تلویزیون 
در گفــت و گــو با ســینماپرس در خصــوص معیارها و 
شایستگی های ملزم در انتخاب بازیگران پروژه های مختلف 
ســینمایی و تلویزیونی بیان کرد: این عبارت »شایسته« 
را نمی دانم به چه کســانی باید اطلاق کــرد. افرادی که 
دائم مشــغول به کار هستند، انگار خود ما را هم به اشتباه 
انداخته انــد. یعنی ما فکر می کنیم واقعاً شایســته اند که 
این قدر کار می کنند. وگرنه چرا این قدر پرکار هســتند و 
بقیه بیکار؟ معنی خود »شایســته« و »شایسته سالاری« 
عوض شــده است. اگر بخواهیم به معنای قبلی آن پایبند 
باشــیم، به نظرم شایسته ســالاری از بین رفته است. وی 
ادامه داد: بلاهایی که سر گروه بزرگی از همکاران ما آمد، 
از جملــه خود من، از نظر روحــی آدم را تحت تأثیر قرار 
می دهد. نه فقط از نظر مالی، که البته می بینیم بسیاری از 
همکاران ما حتی از نظر اقتصادی هم شرایط خوبی ندارند. 
بازیگــر مجموعه هــای »روزگار جوانــی« و »دزدان 
مادربزرگ ها« افزود: دلم نمی خواهد وارد مسائل سیاسی 
شــوم، اما انگار ســینما هم مثل سیاست کشورمان شده 
اســت. اگر گروهی نمی توانند اوضاع را درست کنند، چرا 
مدام تکرار می شوند؟ سیاست گذاران سینما، چه در خانه 
ســینما و چه در سازمان سینمایی، وقتی موفق نبوده اند، 
چرا تغییری در روش خود نمی دهند و همان مسیر قبلی 

را ادامه می دهند؟
وقاری تصریح نمود: به نظر می رســد نه یک دست که 
چندین دست در کار است که باعث می شود آن آدم هایی 
کــه این قدر درباره شــان اعتراض شــده و اوضاع را به هم 
ریخته اند، دوباره به همان شــکل قبلی در سیستم ظاهر 
شــوند. حتی بعد از فراموش شــدن، دوبــاره به یادآورده 
می شــوند. با این حال باز هم به آن ها بها داده می شــود. 
نمی دانــم چرا، ولی هر حرفی که می زنی، پای حســادت 
گذاشته می شود. می گویند: »شــما حسودی کردید، نق 

زدید و لابد شایستگی نداشتید.
این بازیگر پیشکســوت در دامه بــه موضوع نارضایتی 
عمومی از وضعیت ســینما پرداخت و گفت: من تنها نظر 
خودم را نمی گویم اما به هر حال، آدم هایی که با ما برخورد 
می کنند و روبه رو می شوند، دائماً از وضع سینما گله دارند؛ 
می پرسند چرا سینما این طور شده است؟ ما وقتی از دید 
دیگری نگاه می کنیم، گذشــته و حال خودمان را مقایسه 
می کنیم. اما مردم، فقط آن فیلمی را که روی پرده اســت 
می بینند. حالا که دنیای مجازی هم تعیین کننده شــده 
اســت، مردم بر اســاس آن اظهار نظر می کنند و باز هم 
می پرسند: »سینما چی شد؟ »این همان چیزی است که 

ما می گوییم، و آن ها هم می بینند.
بازیگر ســریال »مدرسه مادربزرگ ها« در ادامه با بیان 
این مطلب که مشــکل دیگر این است که همه شبیه هم 
شده اند؛ چه خانم، چه آقا. انگار همه کارها تکرار همدیگر 
هستند، گفت اگر یک اثر موفق شود و مخاطب را بخنداند، 
در کار بعدی همان را تکرار می کنند. حتی از نظر ظاهری 

و احساسی هم شبیه به نظر می رسند. 
این بازیگر شــناخته شده سینما و تلویزیون همچنین 
با اعلام نارضایتی نســبت به پیشنهاداتی که در سال های 
اخیــر برای نقش آفرینی به او داده می شــود؛ بیان کرد: 
این مســئله را بارها تجربه کــرده ام. حتی وقتی کاری به 
من پیشــنهاد شــده، دیده ام که در حد یکی دو سکانس 
است؛ سکانس هایی که حتی اگر حذف شوند، به اصل فیلم 
هیچ لطمه ای نمی زنند. انگار فقط می خواهند بگویند که 
شنیده اند حرف ما را که چرا نقش برای سنین بالاتر وجود 

ندارد، اما در عمل هیچ تغییر خاصی نمی بینیم.
»مهوش وقاری« در پایان این گفت و گو خاطرنشــان 
کرد: افتخار من این شــده که نقشی مثل مادرِ نقش اول 
را بازی کنم، اما فقط در حد یک ســایه، در حد رد شدن 
از جلــوی دوربین که فقط بگویند این مادر اســت. خب، 
من خودم احساس می کنم این توهین است. دوست دارم 
کاری انجام دهم که هویت داشته باشد، نقشی که بتوانم با 

افتخار درباره اش صحبت کنم.

فیلم فجر

خبر

هادی  به  متفــاوت  هدیه ای  اهدای 
تلویزیونی پس  برنامــه  عامل در یک 
از آنکه ویدیوی تقطیع شــده از آن در 
فضای مجازی دســت به دست شد، با 
است.  شده  مواجه  فراوانی  واکنش های 
انتقادهایی که حــالا با همراهی رئیس 
صداوســیما هم همراه شــده و تولید 
این صحنه هــا را با هر هدف و تحت هر 

عنوانی را خطا دانسته است.
عصر سه شــنبه )۲۵ دی ماه( ویدئویی از 
حضور هادی عامل، گزارشگر باسابقه کشتی 
تلویزیون در برنامه »جعبه  سیاه« شبکه افق 
سیما منتشر و در شبکه های مجازی پربازدید 
شد که واکنش این چهره ورزشی و تلویزیونی 
را در پی داشــت و البته نقدهای زیادی را از 
سوی کاربران شبکه های اجتماعی روانه این 

برنامه کرد.
در این برنامه که به گفته خود عامل، برای 
بار نخســت در مرداد ماه پخش شد، مجری 
به ســیاق معمول به مهمــان برنامه، کفن و 

اعلامیــه ترحیم هدیه می دهد و گزارشــگر 
کشتی کشورمان هم به وضوح نارضایتی خود 

را از این هدیه ابراز می کند.
عامل سه شنبه شــب ویدیوی کوتاهی از 
خودش ضبط و منتشر کرد که در آن توضیح 
می داد عوامل برنامه »جعبه ســیاه« پیش از 
پخش بــه وی قول داده بودند که این بخش 
را از خروجی نهایی برنامه حذف می کنند اما 

این کار را انجام ندادند.
انتشار این دو ویدیو با واکنش های فراوانی 
در شــبکه های اجتماعــی مواجه شــد که 
غالبا نقدهایی بــه رویکرد این برنامه و البته 
تحسین هادی عامل بابت پاسخ بی تعارف به 

سازندگان برنامه است.
در میان واکنش ها، نوشته هایی از بعضی 
برنامه ســازان و چهره های شاخص تلویزیون 

نیز دیده می شود.
رضــا رشــیدپور، مجــری برنامه هــای 
گفتگومحور در این زمینه نوشته است: کفن 
و آگهی ترحیم، آینده نیست! »عاقبت« است. 

عاقبت کسانی که نور را انکار می کنند.
سیاوش صفاریان پور، مجری و برنامه ساز 
پرســابقه ســیما نیز در نقد تنــدی در این 
زمینه تاکید کرده است که تاکنون صحنه ای 
نامناسب تر از این ، روی آنتن تلویزیون ندیده ! 
او سپس برای برنامه ساز و مدیر پخش و مدیر 
گروه که مجــوز پخش این صحنه ها را امضا 

کرده اند، ابراز تاسف کرد.
به گزارش ایســنا، علیرضا دباغ از مدیران 
اســبق صداوســیما و مدرس دانشــگاه در 
استراتژیک  با عنوان »اشــتباه  یادداشــتی 
صداوسیما یا کج سلیقگی در انتخاب مهمان 
برنامه؟«، در بخشی از آن نوشته است: دادن 
هدیه کفن از سوی مجری برنامه شبکه افق 
به همکار گزارشگر خود، شاید برگرفته از این 
تفکر باشــد که دادن توجه به آخرت یکی از 
وظایف برادران مســلمان نسبت به یکدیگر 
اســت و طبعا تماشــای واکنش چهره های 
مشــهور دربرابر کفن و آگهی ترحیمشــان 
تذکری باشــد بر فرمایش علوی یا نبوی که 

فرمود: بمیرید، قبــل از آنکه بمیرانندتان ... 
)موتوا قبل ان تموتوا و حاسبوا انفسکم قبل 
آن تحاســبوا(  اگر چنین امری فلسفه این 
حرکت برنامه سازان شــبکه افق باشد، بهتر 
نبود به جــای اهدای چنین هدیه ای به یک 
گزارشگر ورزشــی، از شخصیت های دیگری 
که تصمیماتشان تاثیرات شگرفی در زندگی 
فردی و اجتماعی ایرانیان در طول سال های 
اخیر داشته اســت در برابر دوربین استفاده 

می شد؟ 
نکته جالبی که برخی به آن اشاره کرده اند، 
شرم و کم رویی مجری برنامه »جعبه سیاه«، 
در زمانی اســت که این هدیــه را به مهمان 
برنامه اهدا می کند و از آن سخن می گوید. به 
نظر می رسد حتی مجری نیز کمابیش نسبت 
به واکنش احتمالی مهمان خود نگرانی دارد.

این در حالی است که بسیاری از مهمانان 
این برنامه که از چهره های شاخص حوزه های 
خود به شــمار می روند، افرادی مسن اند که 
بــه طور طبیعی با بالا رفتن ســن، به مرگ 
می اندیشــند و ممکن اســت با یادآوری آن 
مقابــل دوربین های برنامــه ای تلویزیونی و 
چشمان مخاطبان راحت نباشند؛ اگرچه این 

ناراحتی را بروز ندهند.
همچنین ویدیویی از واکنش منفی مریم 
رزاقی آذر، چهره ماندگار پزشکی به این هدیه 
منتشر شد که در همین برنامه گرفته بود و از 

مجری خواسته بود آگهی را پاره کند.
عــده ای از منتقــدان بــر ایــن باورند 
اهــدای کفن و آگهی ترحیم، بیشــتر با آن 
دســته از گفتگوشــوندگان تناسب دارد که 
مناصب مدیریتــی و اجرایی دارند و نیازمند 

هشدارهایی از این دست اند.
در عین حال، بسیاری از مهمانان »جعبه 
ســیاه« از دریافت این هدیه دلگیر نشدند و 
برخی با آن شوخی کردند. نکته مهم در این 
میان، وعده ای بود که به استناد سخنان این 
مجری، سازندگان برنامه به وی داده اند تا این 
بخش از برنامه پخش نشود، اما نه در پخش 
اول و نه در بازپخش آن رعایت نشــده و این 

بار واکنش او را در پی داشته است.
هادی عامل چهره شناخته شــده عرصه 
گزارشگری، سال گذشته نیز در همین ایام با 
شوخی جنجالی مجری تلویزیون مواجه شد 
که در آن زمان نیز واکنش های منفی زیادی 
را برانگیخت. یوســف تیموری در ویژه برنامه 
یلدای ۱۴۰۲ شــبکه سه با تکیه کلام »شیر 
مادر و نان پدر حلالت« هادی عامل شوخی 

کرد که با ناراحتی او همراه بود.

عبدالجبار کاکایی شاعر و ترانه سرای معاصر گفت: 
جشنواره فیلم فجر نسبت به جشنواره شعر موفق تر 
عمل کرده اســت و در حال حاضر حذف یک شاعر 
بســیار راحت تر از حذف یک هنرپیشه یا سلبریتی 

است.
عبدالجبار کاکایی، شــاعر و ترانه سرا در گفت و گو با برنا، 
نگاهی نقادانه به چگونگی برگزاری جشنواره شعر فجر دارد. 
او معتقد است: شعر به دلیل نزدیکی اش به زبان و صراحت، 
همیشــه حساســیت هایی را برانگیخته است و تا زمانی که 
دست متولیان باز نباشــد و سیاست گذاری ها در این حوزه 

متنوع و جامع نشود، تغییر چشم گیری نخواهیم دید. 
در ادامه بخشی از این گفت وگو را می خوانیم.

جشنواره شعر فجر طی این سال ها چه عملکردی 
در انتخاب شاعران و آثار داشته است؟ آیا به نظر شما 
این جشنواره توانســته به شکل حرفه ای و مستقل 
عمل کند و نماینده ای از تمام سلیقه ها و جریان های 

شعری باشد؟
شــعر به دلیل نزدیکی اش به زبان و صراحت، همیشــه 
حساسیت هایی را برانگیخته است. نهاد های امنیتی و ممیزی 
معمولاً در این حوزه بســیار حســاس عمــل کرده اند. این 
حساسیت ها باعث شــده که در چینش شوراها، داوری ها و 
انتخاب آثار، تأثیرگذاری آن بیشتر از دیگر حوزه های هنری 
مانند ســینما، تئاتر یا هنر های تجسمی باشد. حساسیت ها 
روی شعر بیشتر از هر حوزه دیگری وجود دارد، چرا که شعر 

به نوعی ابزار بیان سیاسی نیز بوده است. 
چگونه می توان فضای جشنواره های ادبی را برای 
حضور ســایق مختلف و تنوع دیدگاه ها بازتر کرد، 
به ویژه زمانی که نهاد های دولتــی برگزارکننده آن 

هستند؟
در جشــنواره هایی که نهاد های دولتی برگزار می کنند، 
معمولاً فضای گســترده ای برای ورود سلایق مختلف وجود 
ندارد. به عنوان نمونه دوره هشتم جشنواره فجر که من دبیر 
بودم فشار جریان های تندرو از جمله روزنامه کیهان، سبب 
شد که وزارتخانه کوتاه بیاید و از چندضلعی کردن جشنواره 
و ورود ســلایق متفاوت صرف نظر کند. متأســفانه این گونه 
اتفاقات رخ می دهد و در نهایت جریان های نزدیک به شــعر 

انقلاب دست برتر را در جشنواره دارند.
به یاد دارم در دوره ای که شــما دبیر بودید برای 
حضــور افرادی، چون یــدالله رویایــی در ایران و 
جشنواره فجر تاش کردید، اما این اتفاق رخ نداد... 
با توجه به این چالش ها، به نظر شــما چه تغییراتی 
باید در سیاست گذاری های جشنواره های ادبی مانند 
فجر ایجاد شــود تا شعر بتواند جایگاه واقعی خود را 

به عنوان یک هنر مستقل پیدا کند؟
جشنواره فعلی بیشتر به مراسمی برای معرفی استعداد های 
جوان و اهدای جوایز تبدیل شــده است و در واقع وضعیت 
شــعر معاصر ایران را به درستی نمایش نمی دهد. متأسفانه 
نگاهی که به شــعر و ادبیات از سوی ساختار امنیتی حاکم 
وجود دارد، جانبدارانه اســت. این نگاه به گونه ای است که 
می گویند ما به حوزه ای از شعر میدان می دهیم که به نوعی 
برادری خود را با انقلاب و جنگ ثابت کرده باشد. وقتی قرار 
اســت هنر ارزیابی شود، چرا باید اثبات برادری دهه شصت 
ملاک باشــد؟ در مصاحبه ها می گفتند، چون نام جشنواره 

فجر است، برگزیدگان باید الگویی از فجر باشند. 
باید از این نوع خط و ربط ها دســت برداریم. این مسائل 
بر کسی پوشیده نیست. رسانه های رسمی مانند تلویزیون، 
وزارت فرهنگ و ارشــاد و... که نهاد های متولی هســتند، 
اســتعداد های خاصی را پــرورش می دهند امــا زمانی که 
همین ها به رســانه های دیگر وارد می شــوند، همان نگاه را 
ترویج می کنند. این نگرش ها موجب گریز جوانان از معنویت 

و دین داری می شود.
برخــی بر ایــن باورنــد که بحث »خــودی« و 
این  آیا  »غیرخودی« در جشنواره ها مطرح می شود، 
از شاعران  باعث محرومیت بســیاری  تقسیم بندی 

برجسته از حضور در این رویداد ها می شود؟
چون شــعر به صراحــت و به کلام نزدیک اســت، این 
تقســیم بندی ها در آن آشکارتر از دیگر حوزه هاست. دعوت 
کــردن غیرخودی ها معنایی ندارد آنهــا باید در مدیریت ها 
حضــور پیدا کنند نه این که فقط برای دکور و جایزه گرفتن 
روی صحنه حاضر شــوند. اتفاقا در یک دوره ای از فجر هم 
این افراد دعوت شــدند، اما نپذیرفتند، چون حضورشان را 
فقط برای جایزه گرفتن و عکس یادگاری می خواســتند. آیا 
نظام فرهنگی ما می تواند این منطق را بپذیرد که باید بدون 
توجه به پیشینه سیاسی یک هنرمند، صرفاً به هنرش احترام 
بگذارد؟ پیشنهاد من داشــتن شهامت برای مدیر فرهنگی 
است که بدون توجه به پیشینه فرد صرفا به هنرش احترام 

بگذارد. آیا این شهامت پیدا می شود؟
چگونه می توان شرایطی را فراهم کرد که جشنواره 
شعر فجر بتواند به تمامی سایق ادبی فرصت حضور 
بدهد، بدون این که محدود به یک جریان خاص باشد؟

جشــنواره شــعر فجر به طور کلی در حــدی که بتواند 
استعداد های جوان را تشــویق کند، خوب است، اما از یک 
جشــنواره ملی نیســت. من با برگزاری ایــن رویداد ها در 
ســطحی معمولی مشــکلی ندارم. مشــکل اصلی در روش 
دعوت هاست. نمی شــود که شورای سیاســت گذاری فقط 
از یک جریان خاص تشــکیل شــود و بعد بگویند به دیگر 
جریان ها هم جوایز می دهند. باید همه جریان ها در مدیریت 

حضور داشته باشند. 
تغییر این سیاســت ها به سیاست های کلی نظام بستگی 
دارد و فضاگشــایی بایــد در تمــام حوزه ها اتفــاق بیفتد. 
اکنون، ســخت گیری های مربوط به فیلترینگ و مســائل 
اجتماعی تأثیر زیادی بر شعر گذاشته است. به محض آن که 
فضاگشــایی سیاسی در کشور آغاز شود، مطمئن باشید که 
همه سلایق ادبی در جشنواره ها حضور خواهند داشت. من 
با جشنواره شــعر فجر همکاری خواهم کرد، اما باید بدانیم 

که این جشنواره در حال حاضر یک جشنواره ملی نیست.

واکنش ها  به برنامه »جعبه سیاه« شبکه افق ادامه دارد

 جنجال هدیه مرگ در  تلویزیون

مدیران به هنرِ هنرمندان احترام بگذارند، نه به پیشینه سیاسی!

انیمیشن »بیا آشتی کنیم« در راه سوئیس حال سینما و تلویزیون فاجعه است
سریال انیمیشن »بیا آشتی کنیم« 
در ادامه حضور های بین المللی، راهی 

کشور سوئیس شد.
سریال انیمیشن »بیا آشتی کنیم« به 
کارگردانی عبداله علیمراد از محصولات 
مرکز انیمیشن ســوره به بخش مسابقه 
دوره جشــنواره  و ششــمین  بیســت 
 Black( انیمیشــن  فیلم  بین المللــی 

Movie International Independent Film Festival( سوئیس راه یافت.
این جشــنواره از ۱٧ الی ۲۶ ژانویه برابر با ۲۸ دی الی ٧ بهمن ســال جاری درشــهر 
ژنو کشــور سوئیس با هدف معرفی سینمای مســتقل و متنوع از آفریقا، آسیا و آمریکای 
لاتیــن، به همراه برخی از فیلم های نوآورانه اروپایی، به نمایش آثاری می پردازد که کمتر 
در سینما های سوئیس دیده می شوند. انیمیشن »بیا آشتی کنیم« با تکنیک استاپ موشن 
ساخته شده و اثری بدون کلام و با زبان بین المللی ست و پیش از این نیز در جشنواره های 

مختلفی از سراسر دنیا حضور داشته و جوایزی را دریافت کرده است.

قطب الدین صادقی فیلم نامه نویس، 
کارگردان  مترجم،  نمایشنامه نویس، 
تئاتر و پیشکسوت سینما و تلویزیون 
معتقد اســت که حال این روزهای 
سینما و تلویزیون فاجعه است؛ هم از 

نظر تولیدی و هم کیفی.
قطب الدین صادقــی در گفت و گو با 
ایرنــا درباره حال این روزهای ســینما و 

تلویزیون اظهار داشت: فاجعه است. نه تولیدی و نه کیفیتی هست. همه اش حرف می زنند 
و انشــاء می کنند. او که در کنار تدریس در دانشگاه های مختلف، به فعالیت های هنری و 
ادبی و نگارش نمایش نامه و اجرای تئاتر پرداخته اســت، درباره انتظارات خود از سینما و 
تلویزیون، می گوید: خلاقیت و رفاه برای هنرمندان، آســایش و آزادی که بتوانند کارشان 
را انجام دهند. صادقی تاکید کــرد: در همه جا بحران داریم؛ بحران اقتصادی، فرهنگی و 
اجتماعی. این بحران ها دســت به دست هم داده تا شرایط کار را دشوار کند. او هم اکنون 

نمایش سفرنامه آبجی مظفر را در تئاتر شهر روی صحنه دارد. 

رئیس سازمان صدا و ســیما در واکنش به حاشیه های 
ایجاد شده نسبت به اهدای  کفن در شبکه افق به میهمانان 
توســط مجری در پایان برنامه، تاکید کرد: بنده نیز در این 
خصوص تذکر دادم و از نگاه بنده این کار نیز با هر هدف و 

تحت هر عنوانی خطا بود. 
به گزارش ایســنا، پیمان جبلی در حاشیه جلسه هیات دولت 
در واکنش به حاشیه های ایجاد شده نسبت به یکی  از برنامه های 

شــبکه افق ، بیان کرد: بی سلیقگی بوده که اتفاق افتاده است. به 
شخصه این موضوع را نمی پسندم. این برنامه ۵۲ قسمت داشته  و 
۵۲ مهمان در آن حضور داشــته اند.چند نفر  از این موضوع دلگیر 
شــدند.  من هم تذکر دادم. با این شــیوه  و با هر هدفی تحت هر 
عنوانی این کار اشــتباه بود.  وی در ادامــه اظهار کرد: این برنامه 
پخش شده و تمام شده است. تاکنون شش بار بازپخش شده و این  

بار ششم بوده که مورد توجه قرار گرفته است.

واکنش جبلی  به اعطای کفن  در صدا و سیما 


